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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 25 iunie 2025 

 

Ședința a început la ora 10.02. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Laurențiu Plăeșu, vicepreședinte al Senatului, 

asistat de doamna Niculina Stelea și domnul Cristian Ghinea, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Bună dimineața, stimați colegi! 

Deschidem ședința Senatului de astăzi, 25 iunie 2025. 

Conducerea acestei ședințe fiind asigurată de către subsemnatul, Laurențiu Plăeșu, vicepreședinte 

al Senatului, asistat de către doamna senator Niculina Stelea și domnul senator Cristian Ghinea, secretari 

ai Senatului. 

Conform programului de lucru avem sesiune de întrebări și interpelări și sesiune de declarații 

politice. Declar deschisă sesiunea de întrebări și interpelări de astăzi, precum și sesiunea consacrată 

declarațiilor politice. 

Și invit la microfon pe doamna senator Niculina Stelea. 

Doamna Niculina Stelea: 

Bună ziua, distinși colegi! 

Titlul declarației mele politice de astăzi este: „Noul Guvern al României nu oferă garanții că 

reformele asumate vor fi chiar implementate”. 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Nu este un secret pentru nimeni faptul că Guvernul Bolojan s-a născut cu forcepsul, dincolo de 

perioada în care au expirat interimatele miniștrilor din cabinetul Ciolacu. 

Știm că au existat blocaje, atât în ceea ce privește măsurile de reechilibrare fiscal-bugetară, 

tocmai ca urmare a prezumtivului impact social pe care îl presupune creșterea nejustificată de taxe și 

impozite. La fel cum mass-media a relatat că nici negocierile privind funcțiile politice nu au mers foarte 

ușor, formula rotativei reintroducându-se după dezastrul cauzat în precedenta iterație Ciucă-Ciolacu. 

Așa stând lucrurile, noul executiv seamănă mai degrabă cu o struțo-cămilă sau monstrul lui 

Frankenstein format din diverse părți inerte cărora li s-a insuflat puțină viață, de voie, de nevoie. Și asta 

se vede din faptul că acest Guvern are nu mai puțin de 5 vicepremieri, un record absolut în istoria 

României. 
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Să le pretinzi oamenilor să strângă cureaua, să le vorbești de austeritate, iar la schimb să accepți 

construirea unei veritabile curți imperiale cu aspect tehnic, cu cabinete, cu secretare, cu șoferi, este 

impardonabil și inacceptabil. În esență, este o mostră de ipocrizie colosală. 

Oferă neîncredere și faptul că aproape jumătate dintre membrii cabinetului Ciolacu se regăsesc 

în Guvernul Bolojan. Asta reprezintă o dovadă că partidele vechi nu au înțeles semnalul electoratului, 

refuză reforma internă rămânând în zona baronizării și duc lipsă cruntă de resursă umană de calitate. 

Forma supremă de dispreț față de populație ține însă de faptul că ni s-a prezentat festiv formula 

guvernamentală fără să fim însă anunțați în prealabil, așa cum ni se promisese, care este întreg pachetul 

fiscal-bugetar. Și asta denotă la ce le stă gândul celor care conduc România și că, de fapt, aceste creșteri 

de taxe și impozite sunt menite să păstreze sinecurile și marjele de profituri ale clientelei politice și a 

partidelor. 

În toată această devălmășie nu am auzit vorbindu-se de reforme profunde de care are nevoie 

statul român: reorganizarea administrativ-teritorială, eliminarea pensiilor speciale, dezastrul demografic, 

care a început să aibă efecte economice dramatice, decăpușarea companiilor de stat secate de resurse, 

reforma Curții Constituționale, revenirea la alegerile primarilor în două tururi de scrutin, reducerea 

numărului de parlamentari sau obținerea independenței energetice a țării. 

Nu s-a vorbit nici de cum va arăta creșterea cheltuielilor militare până la 5% din PIB sau cum se 

va reveni la o datorie publică sub pragul de 50% din PIB, de parcă ar fi niște detalii irelevante prin 

comparație cu posturile de vicepremieri. 

Concluzia este simplă: Guvernul Bolojan nu oferă încredere și cine se așteaptă la minuni va fi 

profund deziluzionat. Vechea clasă politică nu mai poate genera idei sau planul de transformare a 

României, ei se ocupă doar de managementul unei catastrofe în plină desfășurare. 

Vă mulțumesc. 

Niculina Stelea, senator AUR ales în Circumscripția nr.42 București 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Dau cuvântul domnului senator Eugen-Remus Negoi. Nu este. 

Domnului senator Ninel Peia. 

Domnul Ninel Peia: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Bună ziua, dragi colegi! 

Stimați invitați, 

Iubiți români, 
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Tot senator Ninel Peia vă deranjează și astăzi cu o declarație politică intitulată: „Când excursiile 

devin test de sărăcie, vine lecția domnului ministru Daniel David”. 

Domnule ministru Daniel David, 

Vă felicit pentru performanța remarcabilă de a transforma evaluarea națională într-un examen al 

discrepanțelor sociale. Este o idee revoluționară să ceri elevilor să povestească despre excursii când, în 

realitate, mulți dintre ei n-au bani nici măcar să iasă din sat. 

Mulțumim, domnule ministru Daniel David, pentru această „lecție de viață”, impusă în mod 

oficial, care îi pedepsește pe copii pentru ceea ce știu și pentru ceea ce nu pot avea. În loc să îi susțineți 

pe cei mai vulnerabili, domnule ministru, ați ales să-i excludeți elegant din competiția educațională 

transformând examenele într-un concurs de privilegii financiare. Sunteți, fără îndoială, un maestru al 

diversiunii, în timp ce școlile se distrug, copiii se plimbă prin imaginația unui ministru rupt de realitate. 

Vă mulțumim că ați reușit să faceți din examen un prilej de rușine și frustrare pentru elevii care 

au avut curajul să spună adevărul. 

Vă invit, domnule ministru, să propuneți și un subiect la matematică – „Câți bani trebuie să ai ca 

să poți să mergi în excursie?”. Sunt sigur că acest capitol… că la acest capitol veți da nota maximă. 

Ninel Peia, senator al României 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, domnule senator. (Aplauze.) 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Ana-Cynthia-Ioana Păun. 

Doamna Ana-Cynthia-Ioana Păun: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Titlul declarației politice de astăzi este: „Creștem oameni, nu doar averi!” 

Ilfovul este județul contrastelor. Este cel mai dinamic și mai prosper județ din România, cu cele 

mai multe investiții, cu cea mai rapidă creștere a populației și cu o treime dintre miliardarii țării stabiliți 

aici. Dar, în același timp, e pe ultimul loc din România la rata de promovabilitate la Bac. 

Cum e posibil ca în județul cu cele mai scumpe vile, cu cele mai multe ansambluri imobiliare și 

cea mai mare densitate de mașini de lux să nu se fi construit aproape niciun liceu în ultimii 30 de ani? 

Ilfovul are astăzi peste 540 000 de locuitori, de două ori mai mulți decât în urmă cu zece ani. Cu 

toate acestea, foarte mulți dintre cei care locuiesc aici nu și-au făcut buletin de Ilfov. Unul dintre motive 

este lipsa infrastructurii școlare, oamenii ezită să se stabilească oficial într-un loc unde nu găsesc 

suficiente grădinițe, școli sau licee pentru copiii lor. 
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În realitate, lângă fiecare cartier rezidențial nou ar fi trebuit să apară și o unitate de învățământ, 

dar acest lucru nu s-a întâmplat. În schimb, avem copii care fac naveta zilnic spre București ca să poată 

învăța. Cei care nu au părinți bogați care să îi ducă cu mașina la școală se trezesc dimineața la ora 6.00, 

se înghesuie în microbuze sau autobuze, iar la prânz se întorc obosiți în comunele-dormitor în care nu 

au nici afterschool, nici bibliotecă, nici activități extracurriculare. 

Educația a rămas „Cenușăreasa” dezvoltării. Din cele aproape 300 de unități de învățământ din 

județ doar 18 sunt licee, adică unul la peste 30 000 de locuitori. Nu e o scăpare, e o neglijență sistematică, 

un dezinteres cronic. 

Ilfovul este și județul cu cel mai mare dezechilibru între numărul de locuințe construite și numărul 

de școli noi. În timp ce imobiliarele au explodat, învățământul a stagnat, în timp ce dezvoltatorii au avut 

toate ușile deschise, copiii noștri au rămas afară – pe afară, la propriu. Cer Ministerului Educației, 

Inspectoratului Școlar și administrațiilor locale să înțeleagă: dezvoltarea reală nu înseamnă doar betoane 

și cifre de PIB, înseamnă șanse egale pentru fiecare copil, înseamnă educație. 

Ilfovul are nevoie de un plan de urgență pentru școală: construirea de licee în zone cu cea mai 

mare densitate de populație; reabilitarea și dotarea școlilor generale existente, mai ales în mediul rural 

unde trăiește peste jumătate din populația județului; stimulente reale pentru profesori: transport, locuințe 

de serviciu și salarii competitive, ca să aducem dascăli buni acolo unde este cea mai mare nevoie; centre 

afterschool, grădinițe moderne, consiliere școlară și activități extracurriculare, pentru ca fiecare copil să 

aibă sprijin, nu doar lecții. 

Nu poți pretinde că ai grijă de viitorul unui județ dacă nu investești în educația copiilor lui. Nu 

poți construi prosperitate durabilă pe un fundament de ignoranță și inechitate. Ilfovul nu are voie să 

rămână ultimul la Bac. Trebuie să fie primul la șanse, primul la grija pentru tineri, primul la respect 

pentru educație. 

Și nu mă voi opri până când acest județ nu va avea pentru fiecare copil o școală bună aproape de 

casă, pentru că în Ilfov nu cresc doar case, cresc oameni. Și de felul în care îi sprijinim acum depinde 

felul în care ne va arăta viitorul. 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Ștefan Geamănu. 

Domnul Ștefan Geamănu: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 
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Titlul declarației mele politice se intitulează: „Vechii vlahi – români adevărați care n-au uitat 

cine sunt”. 

Domnule președinte, 

Stimați colegi senatori, 

Pe data de 21 iunie 2025 am avut onoarea de a mă întâlni la Nürnberg cu o comunitate profund 

românească formată din urmașii vechilor vlahi, români plecați din țară de zeci sau chiar sute de ani, care 

nu și-au pierdut identitatea, nu și-au uitat limba, nici obiceiurile, nici rădăcina. 

Acești oameni ajunși deja la a treia și a patra generație în diaspora nu doar că vorbesc românește 

în casă, dar merg la biserică unde au jurăminte de perpetuare a limbii române, își învață copiii colindele, 

portul popular, tradițiile strămoșești și se consideră fără echivoc români, nu români de conjunctură, 

români prin sânge, prin credință și prin respect față de moștenirea lor. 

Am fost profund impresionat să văd că, departe de țară, în inima Germaniei, românismul este 

mai viu decât în multe instituții din România. Acolo, fără sprijin de la stat, fără ONG-uri plătite din 

granturi, fără televiziuni de propagandă, acești vlahi și-au ținut vie cultura, limba și demnitatea. 

Și atunci întreb: cine suntem noi să le refuzăm cetățenia? Cine suntem noi să le cerem dosare de 

sute de pagini, traduceri legalizate și umilință birocratică pentru a li se recunoaște ceva ce deja sunt: 

români? 

Solicit, așadar, public și oficial, recunoașterea statutului acestor vlahi ca parte integrantă a 

națiunii române, simplificarea drastică a procedurii de acordare a cetățeniei române pentru toți cei care 

pot dovedi apartenența culturală, lingvistică și spirituală la poporul român, implicarea activă a 

Ministerului Afacerilor Externe, a Departamentului pentru Românii de Pretutindeni și a Ministerului 

Justiției în elaborarea unui mecanism clar, rapid și demn pentru recunoașterea acestor comunități. 

Nu putem pretinde că suntem un stat care-și apără identitatea națională, atâta timp cât îi ignorăm 

tocmai pe cei care, departe de granițele noastre, o apără cu mai mult curaj decât o fac unii din interior. 

Acești vlahi sunt ai noștri și România are datoria să-i cheme acasă, nu doar cu vorba, ci cu fapta, 

cu legea și cu respectul datorat unor oameni care nu ne-au uitat, chiar dacă noi i-am uitat prea mult timp. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Daniela Mihai. 

Doamna Daniela Mihai: 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 
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„Plajele publice de pe litoralul românesc”. 

Declarație politică. 

Susțin cu toată convingerea proiectul de lege inițiat de parlamentarii PSD care prevede ca 20% 

din suprafața plajelor turistice să fie atribuită gratuit autorităților publice locale cu destinație exclusivă 

de plajă publică. 

Majoritatea plajelor de pe litoralul românesc al Mării Negre au fost închiriate operatorilor 

economici. Astfel, plajele sunt ocupate de șezlonguri, costul pentru închirierea acestora este ridicat, lucru 

care determină accesul limitat la plajă pentru o parte din cetățenii României. Prin acest proiect de lege, 

o suprafață bine delimitată va rămâne liberă și gratuită pentru cei care doresc să se bucure de litoralul 

românesc și nu-și pot permite o cheltuială ridicată pentru petrecerea timpului liber. Această modificare 

reprezintă un pas important pentru gestionarea sustenabilă, democratică și responsabilă a litoralului. 

Începând cu anii 2000 s-a reglementat utilizarea plajelor și activităților desfășurate pe acestea, inclusiv 

închirierea, stabilindu-se proceduri de închiriere pentru sezoanele estivale, neținându-se seama de 

accesul gratuit la plajă al doritorilor care nu își permit plata închirierii unui șezlong. 

Stațiunile de pe țărmul Mării Negre sunt destinate turismului de masă, menite să găzduiască 

turiștii. Aproape 250 de kilometri de coastă a litoralului românesc oferă peisaje și condiții propice pentru 

ca turiștii să se bucure de mare, soare și plaje. Infrastructura costieră, țărmul Mării Negre, a fost expus 

la eroziune, însă proiectul pentru combaterea eroziunii costiere schimbă fața litoralului, iar suprafețele 

de teren care s-au pierdut în timp, determinate de curenții marini care au erodat țărmul, au fost recâștigate 

și mărite semnificativ. 

Ca atare, plajele au suprafețe considerabile care pot satisface atât necesarul agenților economici 

pentru închiriere în scopuri economice, cât și al autorităților locale pentru organizarea de plaje publice 

adresate tuturor cetățenilor în mod gratuit. 

Partidul Social Democrat susține accesul tuturor cetățenilor României la plajele litoralului 

românesc. 

Vă mulțumesc. 

O zi bună! 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Luminița Păucean-Fernandes. 

Doamna Luminița Păucean-Fernandes: 

Mulțumesc, domnule președinte. 
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Am o întrebare pentru ministrul transporturilor și infrastructurii, domnul Ciprian-Constantin 

Șerban. 

Obiectul întrebării: „Măsurile avute în vedere de către Ministerul Transporturilor și 

Infrastructurii în ceea ce privește autostrada Sibiu – Pitești și linia de cale ferată de mare viteză București 

– Sibiu – Budapesta” 

Stimate domnule ministru, 

După audierile din comisiile reunite de specialitate din Parlament ați declarat jurnaliștilor că: 

„Pot să vă spun când voi merge cu trenul. Voi merge săptămâna aceasta de la București la Piatra Neamț, 

de la București la Constanța, toate traseele sunt importante… interesante. Îmi propun în următoarea 

perioadă să merg pe tot ce înseamnă șantiere în această țară”. 

De asemenea, Guvernul dumneavoastră în programul de guvernare are ca investiție prioritară 

autostrada A1 Sibiu – Pitești pentru conectarea portului Constanța și a capitalei la Vestul Europei. 

În acest context, domnule ministru, vă rog să îmi răspundeți la următoarele întrebări: 

1. Care sunt măsurile avute în vedere de către Ministerul Transporturilor și Infrastructurii în ceea 

ce privește finalizarea integrală a autostrăzii Sibiu – Pitești și la ce termen preconizați că aceasta va fi 

gata? 

2. Care sunt măsurile avute în vedere de către Ministerul Transporturilor și Infrastructurii în ceea 

ce privește realizarea liniei de mare viteză București – Pitești – Sibiu – Budapesta, dat fiind că acest 

lucru a fost anunțat de către fostul ministru Sorin Grindeanu a fi prins în programul investițional pentru 

dezvoltarea infrastructurii de transport pentru perioada 2021 – 2030? 

Solicit răspuns în scris. 

Cu deosebită considerație, Luminița Păucean-Fernandes, senator AUR de Sibiu. 

Continui și cu declarația politică? 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă rog, doamna senator. 

Doamna Luminița Păucean-Fernandes: 

Titlul declarației politice: „Oamenii nu sunt numere în Excel – de la reorganizarea falsă la 

distrugerea serviciilor publice”. 

Stimați colegi parlamentari, 

Dragi români, 

Guvernul actual a început cu o mare minciună. Domnul Ilie Bolojan, în calitate de președinte al 

Senatului, s-a lăudat public cu o presupusă reformă instituțională prin reducerea numărului de angajați, 

etichetați drept „ineficienți”. 
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Realitatea, confirmată de investigațiile presei și de datele oficiale, este cu totul alta. Aproape o 

treime, 30,6 procente dintre posturile anunțate ca fiind desființate, au devenit pur și simplu cheltuieli de 

aceeași natură pentru alte instituții bugetare. Din cele 147 de posturi din programul de „ajustare”, 45 au 

fost desființate prin transferul personalului în alte instituții, iar alte 27 de posturi erau deja vacante. 

Această operațiune de prestidigitație administrativă nu reprezintă o economie reală, ci o mutare 

contabilă menită să creeze o imagine falsă de eficiență. În realitate, 49 dintre posturile „eliminate”, fie 

nu existau deja, fie au fost transferate pe statul de plată al altor instituții bugetare. 

Mai grav, aceste măsuri au fost luate fără consultări legale cu sindicatele funcționarilor publici 

parlamentari, încălcându-se principiile dialogului social. Să renunți la 20 de procente din angajații 

publici, așa cum și-a propus domnul Bolojan în programul de guvernare, nu este o operațiune matematică 

simplă într-un tabel Excel. Oamenii nu sunt numere, fiecare dintre acești angajați are o poveste de viață, 

își crește copiii, poate traversa situații medicale dureroase sau poate face parte din categoriile 

vulnerabile. 

Socoteala din Excel nu se potrivește niciodată cu realitatea de pe teren. Plus că se dorește și 

modificarea Codului muncii, dezvoltarea unui sistem de evaluare a funcționarilor, mai simplu și direct 

legat de indicatorii de performanță ai managementului, precum și revizuirea legii dialogului social. Din 

cei 837 000 de angajați din administrația centrală, circa 680 600 lucrează în sectoare vitale, cum sunt: 

educație, sănătate, poliție, jandarmerie și armată. Eliminarea a 167 000 de posturi va afecta direct 

serviciile publice esențiale pentru cetățeni. 

În aceste condiții, am și câteva întrebări fundamentale pentru domnul prim-ministru și al său 

Guvern. 

În ce măsură se poate numi o reorganizare reușită faptul că angajați competenți au fost nevoiți să 

plece în alte instituții prin transfer, astfel încât Senatul a pierdut expertiza lor apreciată și evaluată corect 

în altă parte? 

Sau în ce măsură se va aplica această metodă păguboasă și abuzivă la nivel național, fără 

consultări cu sindicatele angajaților, prin modificarea Codului muncii și revizuirea legii dialogului 

social? 

Sau ce garantează faptul că dezvoltarea unui sistem de evaluare „mai simplu” nu este, de fapt, o 

măsură abuzivă de concediere a angajaților competenți, care nu se subordonează managementului 

politic? 

Și care sunt argumentele și calculele obiective care stau la baza reducerii cu 20 de procente a 

anvelopei salariale? De ce nu 15 procente sau de ce nu 25? De ce exact 20 de procente? 
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Poziția noastră, a Partidului AUR, este fermă: nu vom participa la această șaradă politică. Este 

dovada supremă că aceste partide sunt identice în abordarea lor cinică împotriva funcționarilor publici 

și a serviciilor publice de calitate. Nu vom fi părtașii unui Guvern care-și începe mandatul cu minciuni 

și manipulări. România este astăzi condusă de indivizi care nu mai au nicio legătură cu interesul public 

autentic. 

Guvernul se formează la Paris, bugetul se face la Bruxelles, ordinele vin din altă parte. Asta se 

vede și din cum au trecut achiziția rachetelor Mistral în programul de guvernare, fapt inimaginabil și 

sfidător la adresa democrației și libertății fiscale. 

Închei declarația mea politică spunându-vă următorul lucru: românii sunt încă aici și nu s-au 

resemnat, iar noi, Alianța pentru Unirea Românilor vom fi prezenți și vom lupta alături de ei. 

Cu deosebită considerație, Luminița Păucean-Fernandes, senator AUR de Sibiu. 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Și eu vă mulțumesc, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Doina-Elena Federovici. 

Doamna Doina-Elena Federovici: 

Mulțumesc. 

Bună dimineața! 

„PSD a intrat la guvernare pentru o Românie stabilă și echitabilă”. 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Partidul Social Democrat își asumă cu responsabilitate intrarea la guvernare într-un moment 

critic pentru România. Într-un climat politic fragil și marcat de incertitudini economice, PSD a ales să 

nu rămână pe margine, ci să acționeze pentru a asigura echilibru și continuitate. 

Nu ne-a fost ușor să luăm această decizie, mai ales în urma atacurilor concertate la adresa noastră 

din ultimele luni. Am fi putut rămâne în opoziție, dar am ales să fim responsabili. Am ales să fim parte 

din soluție, nu spectatori la problemele oamenilor. România are nevoie acum, mai mult ca oricând, de o 

guvernare coerentă care să pună oamenii pe primul loc. 

Una dintre prioritățile PSD în cadrul guvernării este și va fi protejarea celor mai vulnerabili, prin 

stoparea măsurilor cu impact negativ asupra populației. Din acest motiv ne-am așezat la masa 

negocierilor cu un obiectiv clar: să menținem cota generală de TVA la 19%, iar cea pentru alimente și 

medicamente la 9%. 
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Tot în urma negocierilor am reușit să ne impunem punctul de vedere: pensiile sub 4 000 de lei 

rămân scutite de CASS, iar taxa nedreaptă pe tranzacțiile bancare nu va fi introdusă. Am intrat la 

guvernare și pentru continuitatea dezvoltării comunităților locale, iar gândul meu rămâne acasă, la 

oamenii care ne-au acordat încrederea lor. 

Voi lupta în continuare pentru proiectele care pot dezvolta județul Botoșani: investiții în spitale, 

în drumuri de mare viteză, în educație, proiecte pe care, de altfel, le-am demarat în mandatul trecut când 

am fost președinte al Consiliului județean. 

De asemenea, noul Guvern trebuie să fie un partener real al comunităților locale și să le susțină 

programele de dezvoltare. Județul Botoșani are nevoie în continuare de seriozitate, iar botoșănenii știu 

că PSD este echipa care muncește zi de zi pentru rezultate, nu doar pentru aplauze. Oamenii așteaptă un 

sprijin real, nu jocuri politice. 

Asta ne-am asumat și asta vom continua să facem. 

Vă mulțumesc. 

Senator PSD de Botoșani, Doina-Elena Federovici 

Și dacă îmi permiteți să prezint și întrebarea? 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă rog, doamna senator. 

Doamna Doina-Elena Federovici: 

Mulțumesc. 

Întrebarea de astăzi este adresată Departamentului de stat pentru Situații de Urgență, mai exact 

domnului secretar de stat Raed Arafat. 

Obiectul întrebării: „Numărul de ambulanțe și data la care vor fi livrate acestea către Serviciul 

Județean de Ambulanță Botoșani și Serviciul Mobil de Urgențe, Reanimare și Descarcerare din cadrul 

Inspectoratului Județean pentru Situații de Urgență «Nicolae Iorga» Botoșani” 

Stimate domnule secretar de stat, 

Așa după cum bine știți cu toții, atunci când vorbim despre sănătate, timpul nu are răbdare, cu 

atât mai mult în cazul situațiilor de urgență. 

În acest context doresc să reiterez îngrijorarea privind starea actuală a parcului auto al Serviciului 

de Ambulanță Județean Botoșani și al Unității SMURD din județ care se confruntă cu o uzură accentuată 

a mijloacelor de intervenție. 

În debutul acestui an am adresat domnului ministru al afacerilor interne o întrebare referitoare la 

calendarul distribuției ambulanțelor achiziționate prin cele trei licitații organizate de Departamentul 
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pentru Situații de Urgență. Cu acest prilej, ați menționat că livrările vor începe la nivel național în luna 

mai, urmând ca distribuția pe județe să fie stabilită ulterior. 

Având în vedere că suntem la finalul lunii iunie, iar primele livrări către unele județe s-au făcut 

deja, revin cu următoarele întrebări: 

Câte ambulanțe, de fiecare tip, vor fi repartizate Serviciului Județean de Ambulanță Botoșani și 

SMURD Botoșani? 

Și, care este graficul estimat pentru livrarea acestora către județul nostru? 

Solicit răspuns scris. 

Vă mulțumesc. 

Senator PSD de Botoșani, Doina-Elena Federovici 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Dorina Barcari. 

Doamna Dorina Barcari: 

Bună ziua! 

Interpelarea mea se adresează domnului Ciprian-Constantin Șerban, ministrul transporturilor și 

infrastructurii. 

Obiectul interpelării: „Precizări referitoare la aspectele legate de privatizarea/externalizarea unor 

activități și unități ale căilor ferate române” 

Stimate domnule ministru, 

Vă adresez interpelarea pentru a trage un semnal de alarmă, la cel mai înalt nivel, asupra unei 

probleme de o gravitate și importanță națională în același timp. Mă refer cu precădere la nevoile 

astringente ale cetățenilor din România de a beneficia de accesul liber și necondiționat la transportul în 

condiții de confort pe căile ferate române. 

Stimate domnule ministru, 

Vă rog să precizați în cel mai exact termen datele referitoare la așa-zisa privatizare demarată a 

unor unități și servicii din cadrul Căilor Ferate din România. Mă refer aici la transportul de călători și la 

cel de mărfuri, precum și la o serie de alte servicii feroviare, care țin de întreținerea și menținerea 

siguranței circulației pe căile ferate. Ca exemplu ar fi secțiile de sudură mecanizată, care au dispărut 

printr-o așa-zisă externalizare. 

Vă rugăm să aveți în vedere situația dezastruoasă în care se află calea ferată la nivel de țară și să 

răspundeți la următoarele întrebări: 
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1. Care sunt avantajele rezolvării cu privire la externalizarea și privatizarea unor activități și 

unități feroviare? Așa cum am vorbit anterior, e vorba de o serie de secții specializate pe anumite lucrări, 

cum este sudura electrică, care nu se mai face în România și astfel se pune în pericol circulația și 

siguranța circulației pe căile ferate. 

2. Vă rugăm să motivați sau să justificați abundența de restricții de viteză, precum și limitările 

de viteză permanente, care se datorează proastei întrețineri, bineînțeles. 

3. Care este motivul real pentru care Căile Ferate practică, aproape permanent, o viteză mică de 

circulație? E vorba de proasta întreținere a nivelului tehnic de exploatare a infrastructurii feroviare. 

4. Enumerați tipurile de achiziții necesare atât pentru infrastructura căilor ferate, cât și pentru 

materialul rulant de circulație: locomotive, vagoane, utilaje grele de cale și material care se consumă 

frecvent: piatră spartă, material mărunt, șină de cale ferată, pe care o avem în mare dificultate în 

depozitele necesare căilor ferate. 

5. Cum justificați lipsa achizițiilor de utilaje necesare întreținerii și reparării căilor ferate, pentru 

a fi aduse la parametrii normali? Din anul 2000 nu s-a mai achiziționat niciun utilaj greu. Se fac lucrări 

cu utilaje vechi, prost întreținute, prost reparate, prin dispariția IMMR-urilor. 

6. Vă rugăm să menționați măsurile și graficul de lucrări în privința amenajării peroanelor de 

stații care nu pot permite accesul confortabil în vagoanele de călători. Sunt stații în care treapta vagonului 

ajunge mai sus de talia cetățeanului de talie medie. 

7. Vă rugăm să explicați în detaliu lipsa personalului de întreținere manuală a căilor ferate. Cel 

mai periculos lucru este revizia căii zilnice, care nu se mai face și, conform ordinelor ministeriale, se fac 

o dată pe lună, lucru foarte grav, se numește circulație în orb și asta înseamnă eveniment de cale ferată 

în orice secundă. 

8. În accepțiunea dumneavoastră, considerați oportună lipsa acestui tip de personal, având în 

vedere că serviciile prestate de către acest personal sunt imperios necesare pentru existența tehnică a 

activității desfășurate de căile ferate? Ca și în discursul anterior, este vorba de o răstălmăcire a reducerii 

angajaților de stat. Au fost reduse posturi în zona de siguranță a circulației unde, conform instrucțiilor 

de cale ferată, nu se putea practica așa ceva și au fost înființate posturi inutile în minister, care n-au 

produs de zeci de ani o hârtie, și la care nu se poate apela, că nici ei nu știu ce au de făcut. 

Stimate domnule ministru al transporturilor și infrastructurii, 

Vă rugăm să vă imaginați că sunt oameni, cetățenii noștri în vârstă sau copii, care suferă cumplit 

de lipsa standardelor în acest domeniu, cât și personalul anturat în aceste servicii de transport național, 

care nu poate asigura și nu are cum să asigure nivelul tehnic necesar. De asemenea, transporturile de 

măsuri… de mărfuri, ele sunt grav afectate ce… și va conduce la diverse probleme pe plan economic și 
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național. Deja o serie de transporturi de mărfuri nu se mai fac în sistem feroviar, se fac în sistem auto, 

astfel că se încarcă circulația pe șosele și se produce și o deteriorare mai accentuată, o proastă întreținere 

a șoselelor din România. 

În acest sens, vă solicit să luați act de prezenta interpelare și, pe cale de consecință, să luați 

atitudine referitor la problemele expuse și să ne transmiteți concret ce soluții pot fi implementate atât 

pentru menținerea rezilienței căilor ferate din România, având în vedere dezastrele dezvoltate și 

menținute în ultimii 35 de ani. 

Să ținem cont de faptul că, zilnic, numai pe centura Bucureștiului sunt cel puțin șase deraieri, dar 

asta nu înseamnă toată țara. Sunt relații feroviare care sunt anulate. 

Este inadmisibil într-o țară care până în ʼ90 avea… era pe locul doi ca densitate a sistemului 

feroviar. În ziua de astăzi nu ne mai găsim acolo. 

De aceea, vă rog să trimiteți răspunsul dumneavoastră în mod transparent. 

Vă solicit să răspundeți în scris. 

Mulțumesc. 

Senator de Brașov, Barcari (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Carmen Orban. 

Doamna Carmen Orban: 

Declarație politică. 

Senator Carmen Orban, Circumscripția electorală nr.10 Buzău 

Astăzi este vorba despre „Ziua Internațională de Luptă împotriva Abuzului și Traficului Ilicit de 

Droguri”. 

După cum este cunoscut prin Rezoluția Adunării Generale ONU, din decembrie 1987, ziua de 26 

iunie marchează în fiecare an Ziua Internațională de Luptă împotriva Abuzului și Traficului Ilicit de 

Droguri. 

Instituirea unei asemenea zile reper, a unei asemenea manifestări la nivel mondial este pusă în 

directă legătură cu ravagiile la scară planetară ale traficului și consumului ilicit de droguri, afectând în 

mod nemijlocit viața și/sau sănătatea a milioane și zeci de milioane de oameni, reverberând în mod 

negativ la toate nivelele societății umane. Iată de ce inițiativa ONU își propune conștientizarea și 

atenționarea tuturor statelor și guvernelor lumii în legătură cu provocările ridicate de problematica 

combaterii traficului și consumului de droguri, care nu pot fi rezolvate în mod izolat de o singură țară, 

ci doar printr-un efort colectiv și concentrat al tuturor națiunilor lumii. 
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Declarația politică integrală va fi depusă la… în plenul Senatului, dar, stimați colegi, în mod 

evident, problematica combaterii traficului și consumului de droguri este extrem de complexă, implicând 

măsuri ferme, coerente și eficiente din partea tuturor instituțiilor abilitate ale statului, inclusiv la nivel 

de prevenție, și mai ales atunci când vine vorba despre formarea și educarea tuturor tinerelor generații. 

Pentru că, da, încă din școală, la nivelul ciclurilor gimnaziale și liceale, tinerii trebuie să-și consolideze 

comportamente sociale fundamentale pentru a ști să discearnă și să respingă tentațiile facile și mai ales 

nocive cu care se pot confrunta. 

În aceeași logică, un rol esențial joacă educația specifică antidrog, cu obiectivul dobândirii 

informațiilor necesare privind riscurile consumului de droguri și întregul evantai de pericole 

subsecvente. 

Concluzionând, stimați colegi, combaterea eficientă a flagelului traficului și consumului de 

droguri cu care se confruntă societatea românească reclamă măsuri ferme, coerente și eficiente în 

continuarea privind demantelarea, neutralizarea și contracararea cât mai rapidă a tuturor rețelelor de 

traficanți de droguri, în paralel cu consolidarea pe toate planurile a actualului dispozitiv logistic, 

instituțional și legislativ în acest domeniu. 

Vă mulțumesc tuturor. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Eugen-Remus Negoi. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Interpelare adresată domnului ministru Daniel David, ministrul educației. 

Conform Deciziei Curții Constituționale a României nr.642 din 7 noiembrie 2024, prevederea 

legală care-i privează pe elevii de la școlile private de bursele de merit este discriminatorie, pe bună 

dreptate, așa cum mi-au semnalat părinți ai acestor copii. 

Elevii de la școlile private muncesc la fel de mult ca cei de la școlile de stat și trebuie să se bucure 

de aceleași drepturi și obligații. Participă la aceleași concursuri și olimpiade, indiferent că învață în 

sistemul public sau privat de învățământ. Această nedreptate existentă în prezent creează frustrări în 

rândul elevilor și nu promovează echitatea. 

Vă rog să luați atitudine în problema semnalată și să corectați această nedreptate. Dorim să ne 

creștem copiii într-o societate sănătoasă, în spiritul dreptății și egalității în fața legii. 

Ținând cont de situația prezentată, vă întreb, domnule ministru, aveți un plan concret pentru a 

repara inechitatea prezentată mai sus? 
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Vă mulțumesc. 

Senator Remus Negoi, Constanța 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Daniela Ștefănescu. 

Doamna Daniela Ștefănescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Am o declarație politică astăzi, cu subiectul: „Retorica maximală, competența minimală – cazul 

USR la guvernare. De la discursul reformator, la improvizația administrativă”. 

Stimați colegi, 

Într-o democrație matură, separația dintre retorică și guvernare ar trebui să fie clară: prima 

inspiră, a doua construiește. Din păcate, în cazul USR, cele două par confundate în mod constant, iar 

rezultatul este o discrepanță îngrijorătoare între discursul reformator și calitatea resurselor umane 

propuse pentru cele mai înalte funcții. 

Este imposibil să nu remarcăm distanța dintre valorile clamate, meritocrație, profesionalism, 

integritate și persoanele, efectiv, promovate pentru portofolii guvernamentale esențiale. La Ministerul 

Afacerilor Externe, spre exemplu, într-un context internațional complex și volatil, România are nevoie 

de o voce articulată, competentă, ancorată în dreptul internațional și în mecanismele diplomației 

multilaterale. În locul acestei figuri, ni se propune un profil fără experiență în domeniu, fără practică 

diplomatică, fără rezultate care să condamne… să confirme încrederea unei asemenea instituții-cheie 

pentru securitate și credibilitatea externă a statului român. 

La Ministerul Apărării, într-un moment în care angajamentele României în NATO și UE cer 

seriozitate, continuitate și expertiză strategică, vedem aceeași superficialitate în selecție: candidați fără 

formare militară, fără expertiză în domeniul apărării și fără viziune instituțională. A conduce un minister 

nu este un exercițiu teoretic, ci o responsabilitate de importanță națională. 

Cât despre Ministerul Mediului, acolo unde se negociază fonduri europene substanțiale și unde 

este nevoie de coerență între politici de mediu, dezvoltare durabilă și administrație locală, din nou, ceea 

ce vedem este o opțiune politică, lipsită de ancorare profesională. În faza unei crize climatice reale, 

România nu-și poate permite decizii gestionate de persoane fără expertiză tehnică și fără înțelegere 

instituțională. Acest tip de incongruență între retorica înaltă și selecția precară a resurselor umane nu 

este doar un simptom al amatorismului politic, este o formă de dispreț față de funcția publică. 



 

- 17 - 

 

Așadar, stimați colegi, avem datoria să cerem mai mult, nu pentru orgolii de partid, ci pentru 

funcționarea corectă a statului. Ministerele nu sunt laboratoare de formare personală și nu pot fi tratate 

ca simple trofee politice. Ele cer cunoaștere, experiență, discernământ și responsabilitate. 

A sosit momentul ca, dincolo de slogane și de indignări bine calibrate, să reamintim un adevăr 

simplu: încrederea publică nu se câștigă doar prin ceea ce spui, ci prin ceea ce ești cu adevărat pregătit 

să faci. Poate că în loc de „oameni noi” ar fi cazul să cerem „oameni capabili”, iar în loc de moralism de 

vitrină, un minim respect pentru exigența funcției publice. 

În concluzie, poate ar fi timpul să înlocuim lozinca – „Fără penali în funcții publice”, cu una mai 

sinceră: „Fără competențe, dar cu pretenții”. 

Vă mulțumesc. 

Daniela Ștefănescu, senator Circumscripția nr.4 Bacău 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Vasile-Ciprian Rus. 

Domnul Vasile-Ciprian Rus: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Doamnelor senator, 

Domnilor senatori, 

Declarația mea politică de astăzi are titlul: „Am încredere că justiția și statul de drept 

funcționează în România”. 

Luna iunie a adus o premieră nedorită în sublinierea anvergurii fenomenului infracțional în 

România: un pachet de droguri de mare risc a fost plantat sub mașina unui parlamentar din Senatul 

României, mai exact sub mașina mea. Înainte de o deplasare planificată în afara țării, am dus mașina la 

un service auto din Cluj-Napoca pentru verificarea stării tehnice la zi. Cu această ocazie, angajații 

service-ului au descoperit un pachet suspect, atașat sub mașină. Am sunat personal și imediat la numărul 

unic de urgență 112. A venit poliția, care a întreprins măsurile necesare, fiind deschis un dosar de 

cercetare in rem la structura teritorială a DIICOT Cluj. Nu este scenariu de film, s-a întâmplat. 

Am fost și rămân primul interesat de clarificarea tuturor aspectelor legate de acest caz. Știu că 

prin stilul direct de a spune lucrurilor pe nume mi-am creat mulți adversari politici și unele antipatii din 

partea diferitelor cercuri de interese, locale sau nu. Nu am crezut însă niciodată că acest lucru va ajunge 

în sfera unor astfel de înscenări și încercări de discreditare. S-a mers un pic prea departe. Este o faptă 

extrem de gravă, nu doar raportată la un senator, ci raportată la un cetățean obișnuit, care se demonstrează 

acum că poate fi subiectul unor astfel de acțiuni dacă are ghinionul să deranjeze pe cine nu trebuie. 
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Vorbim de persoane care au avut la dispoziție resurse financiare, conexiuni în lumea interlopă pentru a 

putea procura substanțele interzise și experiența necesară pentru a apela la oameni cu experiență 

infracțională necesară punerii la punct și derulării unei astfel de operațiuni. 

Am făcut plângere penală la structura DIICOT Cluj. Am colaborat și voi continua să colaborez 

cu tot ce pot cu anchetatorii, pentru ca cei responsabili să fie identificați și trași la răspundere. Am 

încredere încă în funcționarea justiției și a statului de drept în România. Sper, ca mai devreme sau mai 

târziu, să pot afla, împreună cu opinia publică din România, până în ultimul detaliu, ce s-a întâmplat în 

acest caz, respectiv cine și de ce a orchestrat o astfel de acțiune. Ce pot să spun este că nu mă las 

intimidat, dimpotrivă. 

Dacă am fost ținta unei astfel de acțiuni, înseamnă că sunt pe drumul cel bun, câtă vreme deranjez, 

iată, infractori care nu se sfiesc să întreprindă măsuri pur mafiote pentru a-și proteja interesele, oricare 

ar fi acestea, sunt mai hotărât ca oricând să fiu o voce critică din Parlament și în Circumscripția electorală 

Cluj la adresa tuturor celor care, cu incompetență și rea-credință, acționează în defavoarea cetățenilor. 

Senator de Cluj, Ciprian Rus 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu domnule senator. 

Invit la microfon în continuare pe domnul senator Liviu-Iulian Fodoca. 

Domnul Liviu-Iulian Fodoca: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică cu titlul: „România e în colaps financiar și Guvernul face reforme doar pe 

hârtie”. 

Domnule președinte, 

Stimați colegi din coaliția de guvernare, 

Este de neînțeles cum în 2025 mai avem primării cu mai puțin de 1 500 de locuitori și un aparat 

întreg în jurul unui birou care consumă bani publici fără un rezultat vizibil. 

Am ascultat declarațiile ministrului dezvoltării, Cseke Attila, care și-a anunțat intenția de a 

desființa funcția de viceprimar în localitățile cu sub 1 500 de locuitori și de a modifica sistemul de 

acordare a sporului pentru fonduri europene. Comasarea acestor UAT-uri ar duce la o economie reală și 

ar elibera resurse pentru investiții. 

Trebuie spus clar că măsura la care se lucrează în Ministerul Dezvoltării este ineficientă și nu 

rezolvă problema de fond. Dacă vrem o administrație eficientă și cheltuieli responsabile, atunci trebuie 

să începem cu o reformă serioasă a aparatului public. Adevărata schimbare ar fi reforma administrativă, 
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prin comasarea unităților administrativ-teritoriale care nu se pot susține singure, nu doar prin tăierea 

câtorva funcții. 

Cât despre sporul pentru absorbția de fonduri europene, trebuie să fim sinceri și să spunem că nu 

poți să-i premiezi pe unii doar pentru că-și fac treaba. Atragerea de fonduri este o obligație, nu o 

performanță ieșită din comun. Pentru asta au fost aleși primarii. România are nevoie de decizii ferme, 

nu de compromisuri și gesturi de imagine. O administrație eficientă nu se construiește cu promisiuni și 

soluții de fațadă, ci cu reforme reale și curaj. Nu am auzit în mediul privat de spor pentru respectarea 

fișei postului. 

Acolo, dacă nu livrezi, pleci. Nu e loc pentru recompense simbolice doar pentru că ți-ai făcut 

datoria. 

Domnule ministru Cseke Attila, 

Domnilor parlamentari, 

Haideți să facem reforme pentru România. Haideți să fiți profesioniști. Fiți cinstiți cu românii. 

Vă mulțumesc. 

Cu stimă, senator Fodoca Liviu-Iulian, senator ales în Circumscripția nr.33 Sălaj. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu domnule senator. 

Invit în continuare la… 

Domnul Liviu-Iulian Fodoca: 

Mai am o interpelare scurtă. Vă mulțumesc. Mulțumesc. 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Interpelare adresată domnului prim-ministru, Ilie Bolojan. 

Obiectul interpelării: „De ce cinci vicepremieri, de ce trei sunt fără portofoliu? Unde e reforma, 

unde e respectul pentru cetățeni?” 

Domnule prim-ministru, 

În virtutea mandatului pe care îl exercit ca senator ales în Parlamentul României și în numele 

cetățenilor care m-au mandatat să-i reprezint, vă adresez următoarea interpelare publică, având în vedere 

îngrijorarea profundă privind dimensiunea și eficiența aparatului guvernamental actual. 

Guvernul pe care îl conduceți este deja în funcție și, prin programul de guvernare, pe de o parte, 

se fac promisiuni cu privire la reforme, pe de altă parte, se solicită solidaritatea din partea cetățenilor. 

De ceea ce vedem în realitate ridică mari semne de întrebare. Avem cel mai mare număr de 

vicepremieri din istoria României, cinci la număr, dintre care trei fără niciun portofoliu. 

Cum se împacă această structură supradimensionată cu ideea de reformă și eficiență? 
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În acest context, vă solicit: 

1. Să ne oferiți date exacte cu privire la numărul total de angajați ai Guvernului României, detaliat 

pentru fiecare minister și pentru Secretariatul General al Guvernului. 

2. Să ne transmiteți, care este obiectivul clar al actualului executiv în ceea ce privește 

eficientizarea aparatului guvernamental? Aveți în vedere o reducere a personalului bugetar în zona 

administrativă sau rămânem în logica numirilor politice și a funcțiilor fără conținut? 

Domnule prim-ministru, 

Românii au dreptul să știe dacă „solidaritatea” pe care le-o cereți este doar pentru ei sau începe, 

în sfârșit, de sus în jos? 

Cu stimă, senator Fodoca Liviu-Iulian, ales în Circumscripția nr.33 Sălaj. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Cristian Vântu. 

Se pregătește domnul senator Andrei-Emil Dîrlău. 

Domnul Cristian Vântu: 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Înainte să citesc declarația politică, vreau să îmi exprim solidaritatea cu senatorul Rus de la Cluj 

și consider că, conducerea Senatului ar trebui să ia atitudine fermă împotriva acestui tip de acțiune, care 

ni s-ar fi putut întâmpla oricăruia dintre noi. 

Declarația mea politică de astăzi are legătură cu interpelarea pe care am făcut-o către prim-ministru și este 

despre „Criza de la Târnăveni – un dezastru ignorat care cere acțiune guvernamentală imediată”. 

Stimați colegi, 

În județul Mureș, municipiul Târnăveni și localitățile învecinate se confruntă cu o criză de 

proporții în urma contaminării cu saramură a sursei de apă Târnava Mică, ca urmare a inundării Salinei 

de la Praid. De aproape o lună, zeci de mii de oameni și agenți economici au acces limitat sau nu au 

acces deloc la apă menajeră și la apă potabilă. Viața comunității este complet dată peste cap. Activitatea 

economică este paralizată. Două fabrici mari și-au suspendat activitatea. Fermierii nu au apă pentru 

irigații și pentru animale. Firmele de transport sunt afectate. Este o criză cu impact sanitar, economic și 

social care depășește cu mult capacitatea autorităților locale și județene. 

Acestea s-au mobilizat, au distribuit apă, dar este evident că sunt depășite. În fața unui asemenea 

dezastru ecologic și logistic, capacitatea lor a fost, evident, depășită. Este momentul ca statul român, 
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prin autoritățile centrale, să intervină hotărât. Drept urmare, solicit public Guvernului României: să 

declare municipiul Târnăveni și zonele limitrofe, drept zonă calamitată natural. Să aloce fonduri de 

urgență pentru gestionarea crizei. Să acorde compensații directe pentru fermieri, IMM-uri, operatori 

economici și familiile afectate. Să preia coordonarea crizei la nivel central. 

Domnule prim-ministru Ilie Bolojan, 

Este momentul să acționați ferm pentru redresarea situației de la Târnăveni. 

Orice pasivitate înseamnă complicitate. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Andrei-Emil Dîrlău. 

Se pregătește doamna senator Victoria-Violeta Alexandru. 

Domnul Andrei-Emil Dîrlău: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică. 

„Pl-x nr.168 și încălcarea dreptului la libera exprimare”. 

Deși proiectul de lege Pl-x nr.168 are lăudabila intenție declarată: combaterea xenofobiei, 

antisemitismului, radicalizării, discursului instigator la ură, redactarea lui ridică întrebări privind un 

pilon fundamental al democrației – dreptul la libera exprimare. Libertatea de exprimare e garantată de 

art.30 din Constituția României și art.10 din Convenția Europeană a Drepturilor Omului. 

Libera exprimare e esența unei societăți libere. Ea permite dezbaterea de idei, progresul 

cunoașterii, apărarea adevărului. Orice limitare a acestui drept trebuie clar definită, proporțională, 

justificată de o necesitate reală, nu una închipuită. Din păcate, Pl-x nr.168 nu îndeplinește condițiile. 

Redactarea sa e vagă, generală și invită deci la interpretări abuzive. Formulările largi permit sancționarea 

unor opinii legitime sau dezbateri academice, sub pretextul combaterii discursului urii. 

Un istoric ce analizează evenimente sensibile din trecut, un jurnalist ce critică politici publice pot 

fi acuzați pe nedrept doar fiindcă opiniile lor nu se aliniază interpretării oficiale. Legea va duce la 

autocenzură. Cetățeni, profesori, scriitori, politicieni vor evita să își exprime ideile de teama 

consecințelor. Vrem să trăim într-o societate în care oamenii se tem să vorbească liber? Am mai avut 

această experiență. Un caz ipotetic: un profesor cercetează un episod controversat din istoria recentă, el 

va fi vizat, chiar dacă lucrarea lui se bazează pe dovezi documentate. Un cetățean care postează online 

o opinie critică va fi denunțat ca instigator, fără delimitare clară între discursul legitim și cel interzis ca 

ilegal. Asemenea scenarii nu doar subminează libertatea individuală, ci afectează progresul intelectual. 
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Nu putem ignora nici contextul politic, legea e promovată insistent de actuala putere și va fi 

folosită ca instrument pentru a reduce la tăcere opozanții, pentru a distrage atenția de la probleme 

stringente ale societății. Istoria arată că legile prost concepute devin arme în mâinile celor ce dețin 

puterea. România nu-și permite să repete greșelile trecutului. Legislația actuală, de altfel, are deja 

instrumente eficiente pentru combaterea extremismului și discursului instigator la ură. Codul penal și 

alte reglementări existente sunt de ajuns pentru a sancționa eventuale comportamente ce ar pune în 

pericol ordinea publică sau demnitatea umană. 

De ce am avea nevoie de o lege suplimentară care ne încalcă drepturile fundamentale? Haideți 

să reflectăm asupra consecințelor propunerii. Ura și extremismul nu se combat cu prețul libertății de 

exprimare. 

PL-x nr.168 trebuie retrimis la comisii pentru revizuire, astfel încât să aibă definiții clare, garanții 

explicite contra abuzurilor. E nevoie de echilibru între apărarea valorilor democratice și prevenirea 

radicalizării și nu de o lege care să sacrifice una pentru alta. România e o democrație tânără, dar care a 

învățat din experiența trecutului. Să nu permitem ca sub pretextul unor intenții nobile să reinstaurăm 

cenzura și controlul totalitar. 

Haideți să apărăm împreună libertatea de exprimare, pentru noi, pentru generațiile viitoare, 

pentru sănătatea democrației noastre. 

Vă mulțumesc. 

Senator AUR de Alba, Andrei Dîrlău (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator… pe doamna senator Victoria-Violeta 

Alexandru. 

Se pregătește domnul senator Constantin-Ciprian Iacob. 

Doamna Victoria-Violeta Alexandru: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Doamnelor și domnilor colegi, 

Eu sunt obișnuită să vorbesc liber, dar înțeleg că procedura parlamentară pentru această secțiune 

în care suntem astăzi prezenți cere să citesc exact textul pe care l-am depus acum câteva minute și așa 

voi și proceda. 

În primul rând, pentru stenogramă, numele meu este Victoria-Violeta Alexandru și reprezint 

Circumscripția electorală nr.42 București. 

Titlul declarației politice este următorul: „Calea de urmat pentru Guvernul Bolojan”. 
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Ieri, Senatul a votat legea de abilitare a Guvernului, să emită ordonanțe pe durata vacanței 

parlamentare. 

Știu această procedură, ca fost membru al Guvernului, și cu atât mai puțin înțeleg acum… cu atât 

mai mult înțeleg acum dorința Guvernului de a avea acest instrument și de a face treabă imediat după 

învestire. Rolul Parlamentului însă este să tempereze potențiale excese ale Guvernului și înțeleg să-mi 

exercit cu responsabilitate mandatul de senator. 

Rog Guvernul să fie atent la orice reglementare care schimbă brusc regulile fiscale și de 

conformare, aplicabile sectorului privat. Am încredere în domnul prim-ministru, am încredere în 

ministrul liberal al finanțelor, că înțeleg, că dacă îi pierdem pe acești oameni de afaceri va fi grav pentru 

România. Există riscul ca în fața unor schimbări prin care sunt luați prin surprindere și care le 

îngreunează viața și așa dificilă, la limita de supraviețuire astăzi, să își mute afacerile în altă țară și să 

opereze de acolo sau să intre în panică și să nu aibă altă soluție, unii dintre dânșii, decât să treacă la gri 

sau la negru, iar dacă o parte consistentă ajunge să procedeze așa, va dura ani ca să-i întoarcem înapoi 

pe calea corectă. 

Deci, în final, vor rămâne tot mai puțini contribuabili și problema contribuțiilor la buget pentru 

reducerea deficitului va deveni cruntă. Susțin cu tărie, ferm, tăierea cheltuielilor inutile din zona publică, 

stoparea risipei, indiferent de costul politic. Asta e decizia corectă pentru țară, nu vreau să-i omorâm pe 

cei care plătesc deja contribuții la stat. 

Sunt președinta Comisiei speciale comune a Camerei Deputaților și a Senatului pentru aderarea 

la OCDE. Îmi iau foarte în serios, să știți, această sarcină. Aderarea la OCDE nu înseamnă doar 

conferințe, simpozioane, poze sau postări pe Facebook, înseamnă, în primul rând, dovada că suntem 

serioși și chiar putem, și am încredere în acest sens, să ne comportăm la standardele pe care țările OCDE 

le practică. Doar spun, indiferent de cât este de comod sau nu, nu promovați ordonanțe de urgență cu 

schimbări bruște în mediul fiscal, cu efect direct asupra vieții românilor în general și asupra mediului de 

afaceri în special, fără să comunicați, să explicați, să fiți transparenți, să vă consultați. 

Am fost și eu într-un Guvern într-o perioadă de criză, nu am fost perfectă, dar m-am străduit ca, 

inclusiv în condiții de ordonanță de urgență, să sun și instituțional să promovez textele de acte normative, 

să caut să intru în consultare chiar și cu cei care mă criticau, în fine, să preiau sugestii, să dau posibilitatea 

exprimării criticilor, inclusiv când nu eram eu de vină în reglementarea cu pricina. Îmi doream… îmi 

doresc nu doar să afirmăm, ci și să dovedim respect pentru cetățenii care contribuie în această țară, cei 

care țin sistemul public, mărit de fosta guvernare, în picioare. 
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Am foarte multe mesaje de la mediul de afaceri în acest sens și m-am decis să dau glas acestor 

solicitări de bun-simț prin pârghiile pe care le am în acest moment. Lucrurile merg în felul în care se 

stabilesc de la început într-o guvernare, de aceea și vorbesc acum când Guvernul începe treaba. 

Am toată încrederea, atenție însă la angajamentul luat, inclusiv în procesul de aderare la OCDE 

privind transparența și predictibilitatea în luarea deciziilor cu impact asupra mediului de afaceri, deci 

asupra celor care investesc și a salariaților acestora. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Constantin-Ciprian Iacob. 

Se pregătește domnul senator Cătălin Silegeanu. 

Domnul Constantin-Ciprian Iacob: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Interpelarea mea de astăzi se adresează domnului prim-ministru al României, Ilie Bolojan, 

domnilor vicepremieri fără portofoliu, și către doamna ministru Diana Buzoianu, ministrul mediului. 

Obiectul interpelării: „Declanșarea imediată a unei anchete penale pentru depășirea capacității 

autorizate a gropii de gunoi din Aninoasa” 

Vin astăzi în fața dumneavoastră cu o problemă urgentă și revoltătoare, care arde, la propriu, de 

24 de ore în județul Dâmbovița, în comuna Aninoasa. Groapa de gunoi de acolo, deja încărcată peste 

limita legală, cu un procent scandalos de peste 125% din capacitatea autorizată, a luat foc și arde 

necontenit. Aerul este otrăvit, solul este compromis. Oamenii, copiii, bătrânii, bolnavii, respiră, de mai 

bine de o zi, un amestec toxic de fum, plastic și indiferență administrativă. 

Întrebarea mea către dumneavoastră este simplă: câte gropi trebuie să mai ia foc în România ca 

să aplicăm soluții moderne deja cunoscute de ani de zile? 

Există proiecte concrete de gazificare a deșeurilor… a deșeurilor, tehnologii care transformă 

gunoiul în energie, fără fum, fără poluare, fără riscuri. Sunt studii de fezabilitate. Sunt propuneri 

europene de cofinanțare. Sunt firme românești și străine interesate. Și totuși nimeni nu face nimic. 

Domnule Bolojan, 

Aveți reputația unui om care „taie în carne vie”, care „nu tolerează incompetența”. Vă rog să nu 

tolerați nici acest incendiu, simbolul unei gropi de gunoi, nu doar fizice, ci și instituționale. Avem nevoie 

urgentă de: 

- Trimiterea corpului de control în vederea identificării persoanelor responsabile; 
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- Declanșarea imediată a unei anchete penale pentru depășirea capacității autorizate a gropii de 

gunoi din Aninoasa; 

- Un audit complet al tuturor depozitelor de deșeuri suprasaturate din țară; 

- Aplicarea tehnologiilor de gazificare acolo unde nu se mai poate extinde depozitarea clasică; 

- O strategie națională de tranziție de la „groapă” la „energie”; 

- Clarificarea responsabilităților între Consiliul județean, Gardă de Mediu și operatorii privați. 

Vă interpelez oficial și vă cer un răspuns scris și public: 

- Ce măsuri luați pentru oprirea incendiului din Aninoasa, județul Dâmbovița? 

- Câte depozite de deșeuri din România operează în afara legii? 

- De ce nu este pusă în aplicare niciuna din tehnologiile moderne de valorificare energetică a 

deșeurilor? 

Stimați vicepremieri, 

Dețineți funcția de vicepremieri fără portofoliu, dar nu fără responsabilitate. Fiecare zi de 

inacțiune costă vieți și sănătate. Vă cer să convocați de urgență o ședință interministerială, pentru ca 

astfel de tragedii să nu devină norme. 

Dacă nu reacționăm acum, vom arde în fiecare vară în fumul propriei nepăsări. 

Senator Constantin-Ciprian Iacob, Circumscripția nr.16 Dâmbovița 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Cătălin Silegeanu și se pregătește domnul 

senator Eugen-Remus Negoi. 

Domnul Cătălin Silegeanu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Întrebare adresată domnului ministru Radu-Dinel Miruță, ministrul economiei, digitalizării, 

antreprenoriatului și turismului. 

Obiectul întrebării: „Creșterea TVA-ului de la 9 la 19% pentru industria Horeca: evaluarea 

efectelor și măsurile de contracarare” 

Stimate domnule ministru, 

În calitate de senator al județului Botoșani, Cătălin Silegeanu, vă scriu pentru a vă adresa câteva 

întrebări urgente. În contextul discuțiilor recente privind posibila creștere a TVA-ului de la 9 la 19% 
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pentru sectorul Horeca, doresc să aduc în atenția dumneavoastră îngrijorările majore legate de impactul 

unei astfel de măsuri asupra economiei naționale, cu accent pe sectorul ospitalității. 

Întrebările mele sunt următoarele: 

Care sunt estimările ministrului… ministerului privind impactul asupra prețurilor și al 

consumului? Creșterea TVA-ului va genera inevitabil o creștere a prețurilor în restaurante, cafenele și 

hoteluri. În Grecia, o măsură similară a dus la o scădere de -40% a vânzărilor și închiderea a 6 000 de 

afaceri în doar 18 luni. În Portugalia, unde TVA-ul a crescut cu 23%, au fost raportate 52 900 de locuri 

de muncă pierdute în domeniul ospitalității. 

Cum va gestiona ministerul problemele privind potențiale închideri de afaceri și pierderi de locuri 

de muncă? Estimările indică o posibilă disponibilizare a 40 000 de angajați, ceea ce va afecta nu doar 

afacerile direct implicate, ci și furnizorii acestora. 

Care sunt măsurile pregătite de minister pentru susținerea angajaților afectați? Este esențial să 

cunoaștem cum se va sprijini reconversia profesională sau reangajarea celor care și-ar putea pierde 

locurile de muncă. 

Ce măsuri vor fi luate pentru contracararea creșterii evaziunii fiscale? Experiența din Grecia, 

unde evaziunea fiscală a crescut cu 38% după creșterea TVA-ului, ridică semne de întrebare privind 

eficiența unor astfel de măsuri fiscale fără un plan clar de combatere a evaziunii. 

Sunt planificate măsuri pentru stimularea investițiilor în unități noi și modernizarea celor 

existente? Creșterea TVA-ului descurajează investițiile, ceea ce pe termen lung afectează 

competitivitatea industriei. 

Stimate domnule ministru, 

Vă solicit să analizați cu seriozitate precedentele internaționale și să luați în considerare impactul 

pe termen scurt și lung asupra economiei noastre. Cred că dialogul și consultările cu toți actorii implicați 

în industrie sunt esențiale înainte de implementarea oricăror măsuri fiscale de o asemenea anvergură. 

Aștept cu interes răspunsul dumneavoastră. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Eugen-Remus Negoi. 

Se pregătește doamna senator Mariana-Vali Aldea. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 
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Declarația politică de astăzi face referire la: „Ura profundă transmisă de George Simion trebuie 

să înceteze”. 

Încep cu un mesaj. George Simion, mesajele tale pline de ură cu spume la gură trebuie să înceteze. 

Acest individ care, Doamne ferește, se dorea președintele României, care și-a construit întreaga 

campanie pe o ură profundă, pe mesaje mincinoase și pe manipulări îngrozitoare, continuă să propage 

mesaje de o consistență vomitivă. Pentru că omul acesta neavând nici pregătire, nici bun-simț, neștiind 

să piardă, așa cum fairplay-ul i-ar fi impus, minte cu nerușinare în spațiul public, aruncă cu invective și 

cu expresii greu de reprodus. 

De la mesajele din Parlament adresate unei femei: „Te agresez sexual, scroafo!”, din campania 

electorală: „Nicușor Dan este autist”, jignind foarte grav comunitatea persoanelor cu autism, George 

Simion a trecut la alt nivel, cu un tupeu inimaginabil, el îndeamnă cetățenii Republicii Moldova să voteze 

la alegerile parlamentare din această toamnă pentru a o „înfrânge politic” pe președinta țării, Maia Sandu. 

Ia ghiciți care e alternativa la politica Maiei Sandu? Politica lui Vladimir Putin, bineînțeles. Rusofilul 

Simion își arată adevărata față. 

Apoi, tot George Simion elucubrează despre președintele Franței, Emmanuel Macron și despre 

implicarea sa prin nu știu ce servicii în alegerile din România. Sub imperiul urii sale profunde și a 

minciunilor abominabile pe care își construiește mesajele publice, individul afirmă că el nu a pierdut, de 

fapt, alegerile prezidențiale, ci spune că i-au fost furate de către Comisia Europeană și serviciile secrete 

franceze. 

Nici dacă ai febră 41 de grade nu poți abera în halul acesta, dar la el afirmațiile acestea par a fi 

normale. În ultimele zile, individul și-a dat din nou în petec, într-un acces de antisemitism pentru care 

ar trebui să răspundă în fața legii, pe Simion îl chinuie grija că Dominic Fritz, noul președinte al USR, 

nu ar avea dreptul acesta, pentru că nu e cetățean român. Simion ori nu are habar de lege, ori minte cu 

nerușinare. Ambele variante fiind la fel de grave. 

Afirmând că în România trebuie să nu existe străini în funcții publice, Simion dă dovadă, încă o 

dată, de o crasă ură la adresa unor oameni care au făcut numai lucruri bune, dovedite, legale, nu o 

evaziune fiscală cum a făcut el, fiind de 10 ori mai român decât acest individ sulfuros. Nu degeaba el a 

votat în… și partidul lui au votat împotriva legii care înăsprește pedepsele pentru instigare la ură pentru 

propagarea mesajelor antisemite sau fasciste. 

Reiau apelul către individul care nu înțelege că ura transmisă de el nu duce nicăieri și îi divizează 

pe români. George Simion, oprește-te! Tu nu ești nici mai român ca alții, dar cu siguranță nu ești un 

român cu bun-simț, un român harnic și cinstit. Ai păcălit o mulțime de oameni cu mesajele și cu 
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minciunile tale, românii au capacitatea de a-și da seama cu cine au de-a face, iar pe tine te „citesc” din 

ce în ce mai mulți români. 

Și apropo, treci la muncă, statul nu te plătește să chiulești în halul în care o faci tu. 

Ești o rușine pe obrazul României. 

Vă mulțumesc. 

Remus Negoi, senator USR Constanța 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Mariana-Vali Aldea. 

Se pregătește domnul senator Mircea-Ionuț Sandu. 

Doamna Mariana-Vali Aldea: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică. 

Tema declarației: „Prețul energiei trebuie să reflecte realitatea românească, nu excesele pieței 

speculative”. 

Stimați colegi, 

Îmi exprim îngrijorarea profundă față de realitatea dureroasă care afectează milioane de români: 

România se află astăzi printre țările cu cele mai ridicate prețuri la energie din Uniunea Europeană. 

Cum am ajuns aici? Suntem o țară bogată în resurse, avem hidrocentrale, gaze naturale, energie 

nucleară, regenerabile, și cu toate acestea, plătim prețuri mai mari decât state net importatoare. Familii 

vulnerabile, pensionari, întreprinderi mici și mijlocii sunt împovărate de facturi ce depășesc puterea lor 

financiară. Aceasta nu este o situație sustenabilă, nici moral, nici economic. Liberalizarea pieței, deși 

justificată în principiu, a fost aplicată defectuos, fără protecții reale pentru consumatorul de bună credință 

și fără mecanisme de echilibrare a pieței. 

Solicit următoarele măsuri urgente: stabilirea unui plafon echitabil și temporar pentru 

consumatorii casnici și IMM-uri, bazat pe costurile reale de producție internă, nu pe speculațiile pieței 

de energie. 

Înființarea unui mecanism de transparență publică lunară în care fiecare furnizor va fi obligat să 

declare public prețul de achiziție și marja comercială aplicată. 

Sprijinirea investițiilor directe în producția internă de energie ieftină și verde, cu beneficii directe 

pentru consumatorii români. Energia nu este un lux, este un drept și o nevoie fundamentală. 
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Nu putem permite ca românii să plătească din buzunar incompetența reglementărilor și lăcomia 

unor jucători din piață. Cer Guvernului să își asume rolul de protecție activă a cetățenilor și să ia măsuri 

ferme pentru ca România să revină la un echilibru al prețurilor, în acord cu puterea de cumpărare internă. 

Este timpul să reconstruim încrederea în stat și să ne asigurăm că energia devine din nou 

accesibilă, predictibilă și corectă pentru toți. 

Vă mulțumesc. 

Senator Mariana-Vali Aldea, Circumscripția electorală nr.42 București 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Mircea-Ionuț Sandu. 

Se pregătește domnul senator Gheorghe Vela. 

Domnul Mircea-Ionuț Sandu: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Titlul declarației politice: „Modul în care a fost instalat Guvernul Bolojan arată un dispreț 

profund față de democrație, Parlament și cetățeni”. 

Stimați colegi, 

La începutul acestei săptămâni, am asistat la scrierea unei noi pagini rușinoase în istoria 

Parlamentului României. Cu votul colegilor partidelor vechi, i-am lăsat pe Bolojan, Grindeanu, Kelemen 

și Fritz să-și bată joc de instituția fundamentală a democrației românești. 

Luni, la ora 10.00, s-a semnat protocolul coaliției de guvernare format din partidele care ne-au 

îngropat și până seara, executivul era deja instalat în funcție. N-a fost timp de audierea corespunzătoare 

a miniștrilor sau măcar de a citi cineva în mod serios programul de guvernare care este esențial, inclusiv 

în arhitectura descrisă de Constituția României. 

S-a trecut, pur și simplu, cu șenilele peste legislativ, audierile au fost un teatru de păpuși, iar 

procedurile au fost o butaforie. Toate aceste lucruri s-au întâmplat cu largul concurs al parlamentarilor 

puterii care au acceptat ei înșiși această formă de lipsă de respect. Ca niște oițe scoase sau băgate în țarc 

la ordin, au ridicat mânuța când li s-a spus. 

Pe cale de consecință, și ei se fac vinovați de această falsificare a proceselor firești dintr-o 

democrație funcțională. Ne uităm cu toții, cu ochii holbați de mirare când, prin Congresul SUA, diverși 

mahări de la instituții sau corporații cu turn-over-ul de câteva ori cât PIB-ul României tremură când sunt 

chemați la câte o comisie, dar când avem și noi șansa să punem niște întrebări, să discutăm teme 

importante pentru România, se pune placa eternă că nu e timp. 
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Mereu e câte o urgență. Cei din vârful lanțului trofic al politicii românești s-au moșmondit mai 

bine de o lună pentru împărțirea funcțiilor guvernamentale și n-au mai avut două zile să îi lase și pe 

parlamentari să-și îndeplinească o parte a îndatoririlor pentru care îi plătesc cetățenii, iar distinșii 

deputați și senatori au acceptat fără să crâcnească această formă de democrație originală. În egală 

măsură, programul de guvernare a fost tratat ca un fel de Cod a lui Hammurabi, scris nu pe papirus, ci 

pe hârtie igienică ușor creponată cu miros de levănțică. 

Nici măcar acolo decidenții politici nu au vrut să-și asume „vânătoarea de babuini”, vorba 

guralivului Câciu. Prin creșterea taxelor și impozitelor a devenit evident că avem o clasă politică 

stăpânitoare, care nu își dorește relansarea economică, ci doar să aibă suficiente resurse pe care să le 

prăduiască. Secase cumva lacul din care se adapă tot felul de politruci și clientela de partid, fiind, iată, 

nevoie de resurse suplimentare pe care să le dijmuiască Bolojan și Grindeanu, așa cum cred de cuviință. 

Nu am putut să discutăm nici despre cei 5% din PIB pentru apărare, nici despre independența 

energetică a României, nici despre eliminarea pensiilor speciale sau promovarea unui proces amplu de 

reorganizare administrativ-teritorială. Toată această înșiruire de evenimente arată că geneza actualei 

guvernări nu este diferită față de ce s-a întâmplat în ultimii 35 de ani. 

Poate că pe frontispiciul acestei clădiri uriașe, Palatul Parlamentului, ar trebui inscripționate 

cuvintele celebre ale lui Dante de pe poarta infernului: „Lasciate ogni speranza, voi ch’entrate!” 

Cu deosebită considerație, senator AUR de Gorj, Mircea-Ionuț Sandu. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Gheorghe Vela. 

Domnul Gheorghe Vela: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi senatori, 

Titlul declarației mele politice este următorul: „Criza poate uni o țară sau o poate dezbina – de 

responsabilitatea guvernării depinde viitorul României!” 

Domnule președinte și onorați colegi senatori, 

România a ajuns în iunie 2025 la una dintre cele mai complicate intersecții ale ultimului deceniu. 

Deficitul bugetar de 9,3% din Produsul Intern Brut, confirmat oficial de Comisia Europeană, nu mai este 

doar o cifră tehnică, este expresia unui dezechilibru sistemic. În paralel, schimbarea recentă de Guvern 

și constituirea unei coaliții extinse cuprinzând toate partidele, așa zis „pro-europene”, creează o 

majoritate care, cel puțin teoretic, poate susține reforme de anvergură. 
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Dar dacă această forță parlamentară va fi folosită doar pentru menținerea puterii și atât, pentru 

protejarea unor structuri ineficiente sau pentru cosmetizarea eșecurilor anterioare, nu ne vom afla în fața 

unei soluții, ci în fața unei false reconfirmări a vechilor probleme. 

Partidul Oamenilor Tineri din România susține ideea de coeziune națională, dar nu confundă 

coeziunea cu complicitatea și nici consensul cu resemnarea. În această perioadă marcată de presiuni 

economice, sociale și geopolitice, România are nevoie de claritate, are nevoie de acțiuni asumate și mai 

ales de curaj instituțional. Coeziune, dar cu responsabilitate, noua coaliție are obligația să guverneze 

pentru oameni, nu pentru aritmetică parlamentară. 

Alianța politică, formată în jurul domnului Ilie Gavril Bolojan, trebuie să dovedească mai mult 

decât capacitatea de a trece legi, trebuie să arate că înțelege esența guvernării, și anume, reducerea 

diferențelor sociale, apărarea interesului național, protejarea celor vulnerabili și recâștigarea încrederii 

pierdute. Nu vom putea accepta o guvernare de criză fără reforme, nu putem accepta o consolidare fiscală 

care se sprijină doar pe creșteri de taxe, nu putem accepta ca reducerea deficitului să însemneze 

abandonarea investițiilor în sănătate, educație sau siguranță publică. 

România nu își mai permite politici reactive sau cosmetice. Declarațiile ferme trebuie să fie 

urmate neapărat de reforme adevărate. În acest sens, Partidul Oamenilor Tineri, POT, cere reformarea 

profundă a aparatului bugetar prin digitalizare și restructurare, eliminarea cheltuielilor inutile, a 

contractelor de consultanță parazitare și a subvențiilor politizate, protejarea IMM-urilor de presiunea 

fiscală disproporționată și încurajarea investițiilor productive. 

Un Guvern format din patru partide are cu adevărat puterea să repare, dar și riscul să paralizeze 

orice decizii reale. Majoritățile pe hârtie și de carton nu garantează soluții de fond. Din acest motiv, 

avertizăm, orice formă de pact non-combat între partenerii actuali de guvernare, în dauna interesului 

public, va fi sancționată politic, moral și instituțional de români. Partea benefică a crizei în care se află 

România, dacă putem vorbi de un beneficiu al crizei, este aceea că poate fi catalizatorul unui stat mai 

curat, mai eficient, mai aproape de cetățeni. România are nevoie de stabilitate, dar nu cu prețul stagnării. 

Partidul Oamenilor Tineri îndeamnă în acest sens la o guvernare transparentă, prin care Guvernul 

să publice, dacă nu lunar, măcar trimestrial, execuția bugetară, progresul în PNRR și stadiul marilor 

proiecte pe care și le-a asumat. Îndeamnă, de asemenea, la un calendar asumat de reforme în fiscalitate, 

în administrație și combaterea evaziunii. Îndeamnă la un angajament public, prin care foștii miniștri din 

guvernele precedente, care au slăbit încrederea în instituțiile statului prin abuz, prin neglijență sau prin 

interese personale, nu vor fi reciclați în noul Guvern. 
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Soluțiile există, dar pentru ca ele să devină realitate este nevoie de voință. E nevoie de o 

guvernare care înțelege că nu mai poate lucra doar pentru a trece de criză, ci pentru a reconstrui în mod 

onest și sustenabil viitorul acestei țări. 

Guvernul României, proaspăt instalat, nu mai are și nu-și mai permite luxul amânărilor. După 

ani de instabilitate administrativă, de compromisuri politice și de reforme simulate și nereale, echipa 

executivă care s-a instalat la Palatul Victoria trebuie să înțeleagă că guvernarea nu mai poate funcționa 

ca un mecanism de echilibru între interese de partid, ci prioritatea absolută trebuie să fie interesul public, 

dublat de un angajament instituțional real față de coerența fiscală, justiția funcțională și mai ales 

modernizarea administrației. 

Orice Guvern care își asumă gestionarea unui deficit bugetar de peste 9% din Produsul Intern 

Brut, fără un calendar clar și limpede de ajustare, riscă să compromită nu doar stabilitatea financiară și 

socială a țării, ci riscă să compromită și șansa istorică a României de a recupera enormele decalaje față 

de Vestul Europei. Dacă acest nou executiv va continua să împingă reformele structurale doar în zona 

retoricii și nu a acțiunii, vom pierde miliarde din fondurile europene puse la dispoziție până în 2027 și 

vom bloca proiecte majore de infrastructură, de educație și sănătate. Cifrele vor deveni, dacă nu sunt 

însoțite de curaj guvernamental, cât se poate de irelevante. Iar curajul nu înseamnă ajustări contabile, ci 

înseamnă decizii ferme care trebuie luate imediat și asumate, cum ar fi: eliminarea risipei resurselor 

publice, intensificarea digitalizării în regim de urgență a administrației centrale, responsabilizarea 

instituțiilor de control financiar în contextul crizei actuale și depolitizarea reală și concretă a 

administrației. Fiecare zi de întârziere va costa cetățenii acestei țări și va adânci neîncrederea deja cronică 

care există între stat și populație. 

Un Guvern nou, instalat într-un context de așteptări uriașe și de presiune externă din partea 

Uniunii Europene și a instituțiilor financiare internaționale, trebuie să ofere nu doar stabilitate, ci și 

rezultate rapide, cuantificabile și transparente. Orice tentativă de a repeta greșelile guvernelor anterioare, 

cum ar fi camuflarea incompetenței în mesaje populiste și pompoase sau prin blocarea reformelor reale 

prin alianțe de conjunctură, prin numiri pe criterii de loialitate și nu de competență, va însemna un nou 

eșec colectiv pentru care noul executiv își va asuma întreaga răspundere. 

România are nevoie de un Guvern care să înțeleagă urgențele acestui moment istoric, și anume: 

consolidarea fiscală inteligentă, securitatea instituțională, competitivitatea economică și refacerea 

contractului social în spirit preponderent umanist, adică are nevoie de un Guvern care să nu se ascundă 

în spatele unui mandat obținut prin aranjamente de culise, fără voința de a reforma statul cu adevărat. 

Pentru că lucrul acesta nu face decât să prelungească stagnarea și să alimenteze populismul și chiar 

extremismul. 
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Responsabilitatea revine celor care au preluat guvernarea, dar vigilența aparține Parlamentului, 

societății civile și fiecărui cetățean român care refuză să mai accepte promisiuni fără rezultate. Viitorul 

nu se negociază între partide, se construiește în interes public și mai ales pentru binele românilor. 

Vă mulțumesc. 

Cu considerație, senator POT de Caraș-Severin, Gheorghe Vela. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Olga Onea. 

Doamna Olga Onea: 

Bună ziua! 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Interpelarea mea de astăzi este adresată domnului ministru… prim-ministru Ilie Bolojan, 

Guvernul României și domnului ministru Ciprian-Constantin Șerban, Ministerul Transporturilor și 

Infrastructurii. 

Titlul interpelării: „Recepția la podul de la Brăila și drumuri conexe”. 

Stimate domnule prim-ministru, 

Stimate domnule ministru, 

Încă de la primele etape ale testării construcției de tip suspendat, care leagă județele Brăila și 

Tulcea, în spațiul public au apărut informații cu privire la o serie de trasări, respectiv infiltrații apărute 

la nivelul solului, de la baza pilonilor de beton, cei care susțin cablurile podului suspendat. Compania 

Națională de Drumuri a dat asigurări în presă că situația este monitorizată în permanență, după ce 

constructorul a făcut intervențiile necesare și că nu este niciun pericol. 

Și totuși, recent, o nouă știre arată că, după mai multe reasfaltări și peticiri, pe drumul principal 

de la Jijila, care face legătura între podul suspendat și Tulcea, la kilometrul 8, constructorul consolidează 

din nou șoseaua. 

În aceste condiții, procedura de recepție a lucrărilor la podul de peste Dunăre de la Brăila a fost 

deschisă luni, 23 iunie, la aproape 2 ani de la inaugurare. Acest eveniment vine la câteva zile după ce 

Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere a anunțat că a câștigat definitiv procesul 

împotriva antreprenorului italian pentru întârzierile majore în finalizarea lucrărilor. 

Având în vedere aceste aspecte mai sus-menționate, vă solicit să-mi comunicați cu celeritate care 

au fost constatările la momentul începerii lucrărilor în sectoarele afectate de tasare excesivă, dacă 

beneficiarul, proiectantul și executantul nu au concluzionat că trebuie schimbată soluția tehnică, dacă 
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lucrările au fost executate conform prescripțiilor proiectului tehnic și dacă s-au făcut recepții parțiale, 

precum și dacă s-au dispus remedieri. 

Solicit să-mi comunicați toate aceste documente, constatări, procese-verbale ale lucrărilor parțial 

ascunse, dispoziții de șantier, precum și dacă au existat nerespectări ale termenilor între etapele succesive 

de execuție și dacă efectuarea probelor s-a realizat fără respectarea termenilor de pauză tehnologică 

necesare și contrar prescripțiilor constructorilor. 

Aștept de la dumneavoastră răspuns în scris. 

Senator Olga Onea 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

O să dau în continuare citire listei senatorilor care au depus întrebări în scris, respectiv: 

- doamna senator Victoria Stoiciu, domnul senator Ionel Carp, domnul senator Constantin-Ciprian Iacob, 

domnul senator Nicolae Vlahu, domnul senator Claudiu Răcuci, doamna senator Monica Anisie și domnul 

senator Răzvan-Paul Anghel. 

De asemenea, am să dau citire și listei senatorilor care au depus interpelări în scris, respectiv: 

- domnul senator Virgiliu-George Vlăescu, domnul senator Nicolae Vlahu, doamna senator 

Monica-Cristina Anisie, doamna senator Luminița Păucean-Fernandes, domnul senator Cristian Vântu, 

domnul senator Ștefan Geamănu și domnul senator Levente Novak. 

Cu aceasta, declar închisă sesiunea de întrebări și interpelări de astăzi. 

Iar în continuare am să dau citire listei senatorilor care au depus declarații politice în scris, 

respectiv: 

- domnul senator Aurel-George Mohan, doamna senator Alina-Elena Tănăsescu, domnul senator 

Vasilică Potecă și doamna senator Monica Anisie. 

Cu aceasta, declar închisă și sesiunea consacrată declarațiilor politice de astăzi. 

De asemenea… (Discuții.) de asemenea, declar închisă ședința Senatului de astăzi, 25 iunie 2025, 

și vă mulțumesc. 

 

Ședința s-a încheiat la ora 11.42. 

 


